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طبق بررسی های آماری؛ با مقایسه بین هزینه متوسط سفر با تورم نقطه به نقطه 
مشخص می شود بین سال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۸ کمیت گردشگری داخلی افزایش پیدا کرده 
اما به کیفیت آن افزوده نشده است.گزارش مرکز پژوهش های مجلس و دفتر مطالعات 
آموزش و فرهنگ اعلام می کند :توزیع ســفر در بین خانوارها به صورت عادلانه 
رخ نداده اســت و ۳ برابر شــدن سرانه سفر خانوارها به واسطه افزایش سفرها برای 
»خانوارهای سفرکرده« رخ داده است.این شکاف رفاهی موجب شده تا خانوارهای 
بیشتری به فکر کاهش هزینه های سفر باشند. بنابراین اقامت در خانه اقوام و دوستان، 
اســتفاده بیشتر از وسایل حمل و نقل شخصی، کاهش هزینه های مربوط به خرید 
ســوغاتی و عدم اســتفاده از تورهای گردشگری نتیجه این وضعیت است که مانع 

از رخداد پیامدهای مطلوب و مورد انتظار در حوزه گردشگری داخلی شده است.

ساداتیان، سفیر سابق ایران در انگلستان گفت : به نظر می رسد که روس ها سعی 
کردند که این منظور را با زبان دیپلماتیک القا کنند و این مسئله در جای جای اقدامات 
میزبان قابل مشاهده و لمس است.مجموعه حرکات دیپلماتیک میزبان، نشان دهنده 
این بود که اهمیتی برای میهمان خود قائل نشده است. آن ها با نوع تشریفات میزبانی 
خود خواستند بگویند که شما به ما احتیاج دارید. چون اگر روس ها در این سفر، 
اهمیت لازم را به میهمان خود می دادند، مثل اســد، مثل اردوغان و دیگر میهمانان 
اخیر در کرملین، صندلی میهمان را، نسبت به صندلی پوتین در موقعیت نزدیک تری 
قرار می دادند. حمایت  هماهنگ ائمه جمعه از روسیه و چین، یک اقدام بخشنامه ای 

بود و خیلی نباید آن را جدی بگیریم!

منیژه حکمت، تهیه کننده و کارگردان که این روزها فیلم »بندر بند« را اکران کرده 
است، درباره فساد مالی و باندبازی در سینمای ایران گفت:همان هفت، هشت سال 
پیش، یک جایی تصمیم گرفتند که مرجعیت را از هنرمند بگیرند. پیش خودشان فکر 
کردند که چگونه این کار را انجام دهند، فهمیدند که با میلیاردها تومان می توان همه 
افراد را آلوده کرد، اقدام کردند و این گونه این اتفاق رخ داد. پول را وسط گذاشتند، 
آدم های زیادی هم سمت همان پول حرکت کردند. یکی از مقصران اصلی پول های 
کثیفی که به سینما وارد می شود، رسانه است. چون رسانه نمی خواهد یا نمی تواند 
دنبال آن باشد.در حال حاضر فیلمی روی پرده سینماست که ۳۰ هفته از اکران آن 
می گذرد اما هنوز از چرخه اکران خارج نشده، اما پیش از این فیلم های پرفروشی 
مثل »ورود آقایان ممنوع« داشتیم که سرِ ده هفته از چرخه اکران خارج شدند. این 

ماجرا، یک رانت است.

حسین کاشفی، فعال سیاسی اصلاح طلب گفت :به جای این که به مردم بگوییم 
تحمل کنید باید در زمینه های مختلف از کارشناسان کمک بخواهیم و به نظرات شان 
واقعا توجه کنیم تا برای خروج از این بن بســت و مشــکلاتی که در زمینه های 
فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی و سیاسی برای کشور درست شده است، راهی پیدا 
کنیم.مسئولان وظیفه شان این است که معضلات و مشکلات را حل کنند؛حل هر 
مشکلی هم راه و روش خودش را دارد. مردم ما جنگ ، تحریم ها و مسائل دیگر را 
که تحمل کردند. حال به جای این که مشکلات را حل کنیم به مردم توصیه می کنیم 
مردم تحمل کنید!کسانی که امروز بر سرکار هستند زمانی دیگران را نقد می کردند و 
اتفاقا با این شعار به روی کار آمدن که وضع را بهتر می کنند؛ بازهم تاکید می کنم هر 
دولت و مجلسی که به روی کار می آید با از تجربیات گذشته استفاده کند تا بهتر کار 

کند نه این که بیاید از قبل هم اقدامات و عملش نادرست تر باشد.

امام جمعه مشهد با تبریک پیروزی ملی پوشان ایران و راهیابی آنان به مسابقات 
جام جهانی گفت:در این بازی حضور زنان در ورزشگاه برای تماشای فوتبال بطور 
کامل مورد صیانت قرار نگرفت.جایگاه بانوان و محفظه در نظر گرفته شده برای 
آنان در ورزشگاه باید به گونه ای باشد که هیجانات آنها به جایی منعکس نشود و 

متاسفانه دیروز این اتفاق نیفتاد.

دادستان کل کشور گفت: رئیس جمهور وقت در زمانی که تعبیر جنگ اقتصادی 
و بیانات مقام معظم رهبری در مورد اقتصاد مقاومتی وجود داشت اعلام کردند من 
فرمانده جنگ هستم اما این فرماندهی چه قدر متناسب با جنگ اقتصادی برنامه ریزی 
کرد؟ و من به صراحت به ایشان گفتم تیم اقتصادی شما متناسب با این جنگ نیست 

چنان که امروز شاهد تورم، افزایش قیمت ارز و افُت بازار سرمایه هستیم.

بــه دنبال تجمع غیر قانونی افــرادی در پایانه مرزی "میلک" ، معاون امنیتی 
وزارت کشــور اعلام کرد: موضوع حق آبه ایران از رود هیرمند، از مســیر مذاکره 
و گفت وگو با مســوولان افغانســتانی در حال حل شدن است.به گزارش وزارت 
کشور، مجید میراحمدی گفت: حق آبه ایران از رود هیرمند که حقی قانونی است 
از مســیر گفت وگوها در حال پیگیری است و هر گونه اقدامی خارج از این مسیر 
از جمله فراخوان و تجمعات نه تنها کمکی نمی کند، بلکه در روند تحقق این حق 
قانونی اخلال ایجاد خواهد کرد.معاون امنیتی وزارت کشور تاکید کرد: بدون شک با 
کسانی که دست به اقدامات غیر قانونی زده اند، برخورد خواهد شد.بر اساس برخی 
گزارشــات، تعدادی از مردم منطقه سیستان و بلوچستان با تجمع در پایانه مرزی 
میلک واقع در مرز ایران و افغانستان نسبت به کوتاهی مسوولان افغانستانی در رها 
سازی آب هیرمند اعتراض کرده و برخی افراد نیز  به تعدادی از خودروهای باری 
مستقر در مرز خساراتی وارد کردند که با اقدام به موقع ماموران مرزی جمهوری 

اسلامی ایران موضوع خاتمه یافت.

پیرمرد روســتایی در سفر رئیس جمهور به گیلان خطاب به رئیسی سخنان 
گلایه آمیزی را بیان کرد وگفت: شهرداری برای سفر شما اینجا را تمیز کرده و زباله 

ها را قایم کرده است.

اخبار ویژه ... رئیس جمهور :

 بانیان وضع موجود نباید بر مسند 
مدیریت بمانند

ســرویس سیاسی- ســید ابراهمی رییسی در 
جریان سفر به استان گیلان در دیدار با نخبگان، علما، 
خانواده معظم شــهدا، ایثارگران و جمعی از اقشــار 
مخنلــف مردم افزود: باید با انتخاب مدیرانی جوان و 
تحول خواه برای کارآمد کردن دســتگاه ها اقدام شود.

وی با بیان اینکه این مهم را به استاندار گیلان نیز گفتم 
و به بقیه مدیران کشور نیز تاکید دارم گفت: لوزم تحول 
در کشــور تغییر نگرش مدیریت با استفاده از مدیران 
خلاق است.  رییس جمهوری با بیان اینکه استان گیلان 
از نیروی های انســانی کارآمد برخوردار است، اظهار 
داشت: این نیروها سرمایه های ارزشمندی هستند و، ما 
نیروهای کارآمدی در استان گیلان داریم که می توانند 

منشا تحول باشد. 
رییســی با اشاره به ســرمایه های مادی و ذخایر 
موجود در گیلان اضافه کرد: ارتباط با جنگل و دریا از 
جمله ظرفیت های استان است که با احیا می تواند زمینه 
رفع مشکلات در استان یا در منطقه باشد وی در ادامه با 
بیان اینکه گردشگری در گیلان باید با حفظ، گسترش 
فرهنگی ، دینی و ارزشی در استان شکل گیرد، افزود: 
دینداری از شاخصه های مردم گیلان است، این استان 
دانش پژوهان و طلاب ارزشمندی دارد، کار فرهنگی 

در استان اهمیت دارد.
اتاق فکر دولت سیزدهم در دانشگاه شکل 

می گیرد
رییس جمهــور در ادامه با تاکید بر اینکه ارتباط 
بین دانشگاه و کشاورزی، دانشگاه و صنعت، دانشگاه 
و بازار و تولید و صادرات و واردات باید ایجاد شــود 
افزود: این دولت اتاق فکرش را در دانشــگاه ایجاد می 
کند، مسئله آب و بهره وری کشاورزی از جمله مواردی 

است که می تواند با دانشگاه بررسی شود.
رییسی با بیان اینکه در این ۴۰ سال کار شده و این 
بی انصافی است که بگویی کار نشده است، افزود: اما 
در بستر گام دوم کارهای بسیاری باید انجام شود، عقب 
ماندگــی هایی باید جبران گردد، در برخی از حوزه ها 
خــوب پیش رفتیم امــا در برخی از حوزه ها از جمله 

اقتصادی و حوزه علم و فناوری عقب ماندگی داریم.
وی بیان داشت: با نگاه به فرصت ها در اختیار باید 
برای پیشرفت کشور تلاش کنیم، دشمن نمی خواهد از 
این فرصت ها استفاده کنیم هر حرکتی در جهت تولید و 
پیشرفت در کشور این خواست نیروهای انقلابی است 
و در جهت مقالبه با دشمنان انقلاب اسلامی می باشد.

تولید تنها راه نجات کشور است

رییس جمهوری با بیان نقش مهم تولید در کشور 
اضافه کرد: تولید و رفع موانع تولید کشور را نجات می 
دهد بنابراین این مسئله مهم باید مورد توجه قرار گیرد، 
ضمن اینکه رفع موانع تولید و فعال کردن کارخانه های 
موجود از اولویت ما در گیلان اســت، کارگروهی در 

استان برای رفع این مشکل باید تشکیل شود.
وی با اشاره به بازدید سال گذشته خود از کارخانه 
ها در گیلان اظهار داشت: در این بازدیدها بسیار متاثر 
شدم، اما امروز در بدو ورود به همان کارخانه سر زدم،  
دیدم سالن ساخته شده و خط تولید در حال راه اندازی 
اســت، ضمن قدردانی باید حرکت ســریع تر در این 
ارتباط انجام شود. رییس جمهوری در ادامه سخنانش 
با بیان اینکه اشتغال جوانان مسئله ما است، خاطر نشان 
کرد: اشتغال پایدار باید در گیلان شکل گیرد تا نگرانی 
جوانان و خانواده ها برطرف شــود. وی به فضای زیبا 
و دلنشین در استان گیلان اشاره و با بیان اینکه اگر این 
فضا درست استفاده نشود، اتفاقی نمی افتد، افزود: به ۲ 
رودخانه زرجوب و گوهررود " زر و گوهر" در استان 
بدر رفتار شــده و به شکل متاسفانه بدی تبدیل شده 
است، تاکید کردم تا کارگروهی به سرعت از فردا برای 
احیا این ۲ رودخانه و تالاب انزلی تشــکیل و مشکل 

رفع شود.
هیچ دستگاه دولتی حق اشغال ساحل را 

ندارد
رییس جمهوری گفت: هیچ دستگاه دولتی حق 
ندارد ساحلی که باید در اختیار عموم مردم باشد، اشغال 
کند، باید بــه آن میزانی که قانون در نظرگرفته، عقب 
نشینی  را انجام دهد. رییسی اظهار داشت: استان های 
دارای ســاحل باید این مهم را مورد توجه قرار دهند و 
در جلسه شورای اداری به این مهم تاکید خواهم کرد.

وی همچنین ادامه داد: قوانین بر آزادسازی فضای 
۶۰ متری ساحل تاکید دارند و تمامی دستگاه ها و نهادها 
بایــد از این قانون پیروی کنند و هیچکس نباید تصور 
کند به دلیل جایگاه سازمانی و نهادی می تواند سواحل 
که متعلق به مردم است را در اختیار داشته باشد. رییس 
جمهوری در بخش دیگری از سخنانش به مسئله پیری 
جمعیت در استان اشاره و تصریح کرد: این مشکل قابل 
حل اســت، همت والایی از طرف مردم بزگوار را می 
طلبد ضمن اینکه جلوگیری از طلاق باید شود. وی با 
بیان اینکه مدیران ارتباط نخبگانی بین خود و نخبگان 
استان گیلان تعریف کنند، اظهار داشت: این ارتباط می 

تواند سرمایه بزرگی برای کشور و استان باشد.

رییس جمهور تاکید کرد: پیش از این گفته و باز هم می گویم بانیان وضع موجود نباید ادامه کار مدیریتی داشته باشند. 

ســرویس سیاســی- قائم مقام 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفت: 
همه امیدواری و انتظار ما این اســت که 
به ســمت وحدت حداکثــری برویم. 
وحدت ما ایدئولوژی نیست. در برخی از 
موضوعات اختلاف سلیقه و نظر هست 
اما بعضــی مواقع باید یکــی از مواضع 
خود کوتاه بیایــد تا قدمی برای وحدت 

حداکثری برداشته شود.
علیرضا خجســته پور، در تشریح 
آخریــن اقدامات و مصوبــات جامعه 
اسلامی مهندسین گفت:  حزب چند کار را انجام می دهد و با وجود کرونا هم این 
فعالیت را تعطیل نکرد و بعد از کاهش شــیوع کرونا فعالیت هایی که تعطیل شده 
بود را با حفظ پروتکل بهداشــتی برگزار می کند. از جمله برنامه هایی که در زمان 
کرونا برگزار می شــد، جلسات شورای مرکزی متشکل از روسای کمیسیون های 

تخصصی جامعه اسلامی مهندسین است که به طور متناوب برگزار می شود.   
وی در ادامه افزود:  بعد از فروکش کردن شیوع کرونا، اولین شنبه هر ماه شمسی 
جلسات ماهانه حزب، با حضور مسئولین دولت سیزدهم تا به امروز برگزار شده 
اســت. در جلسه اول آقای ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی، جلسه دوم، آقای 
خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی، جلسه سوم، آقای سعید محمد و در جلسه چهارم 
نیز آقای پور ابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم در این جلسات 
حضور داشتند و قرار است چهارنشبه هفته جاری میهمان شنبه اولین ماه را معرفی 
کنیم. یکی دیگر از کارهای حزب برگزاری کنفرانس مطبوعاتی دبیرکل است که در 
ایام کرونا برگزاری این جلسات تعطیل شده بود اما قرار است در بهمن ماه دومین 
کنفرانس مطبوعاتی آقای باهنر نیز برگزار شود. کار دیگر این حزب فعالتر شدن 
کمیته های فنی بود که هرکدام از کمیته ها با برگزاری جلسات و تدوین نظرات، به 
صورت مکتوب در اختیار وزرا و روسای کمیسیون تخصصی مجلس و رسانه ها 
قرار می دهد. در هفته جاری برنامه ریزی برای کنگره بعدی انجام و اعضای ستاد 
تشکیل شده است. اگر وضعیت کرونا به همین شکل پایدار بماند اوایل تیرماه ۱۴۰۱ 
این برنامه را به شکل فیزیکی و حضوری برگزار خواهیم کرد. خجسته پور درباره 
برنامه ریزی انجمن جامعه اسلامی مهندسین برای انتخابات ۱۴۰۲ هم گفت:  فاصله 
زیادی تا آن موقع وجود دارد ولی حتما حزب باید برای انتخابات برنامه ریزی کرده 
و ســتاد تشکیل دهد که هنوز ستاد انتخاباتی تشکیل نشده است. جامعه اسلامی 
مهندسین تلاش می کند با هر عنوان و اسمی، ذیل ائتلاف های بزرگ اصولگرایان 
فعالیت خود را داشــته باشــد و امروز تلاش حزب متمرکز بر وحدت بزرگان و 
عقلای احزاب اصولگرا است.  آقای باهنر صحبت هایی با بزرگان اصولگرا داشتند و 
تلاش ها ادامه دارد تا بتوانند به وحدت و انسجام هرچه بیشتر میان اعضای اصولگرا 
برسند. بعد از آن کارهای تشکیلاتی و حزبی درباره انتخابات ۱۴۰۲ شروع می شود. 
فعلا اولویت جامعه مهندسی اسلامی این است که بتوانیم وحدت حداکثری ایجاد 
کنیم. خجســته پور تاکید کرد:  در جریان انتخابات شــورای شهر تهران، چند تکه 
شدن اصولگراها باعث شد شورای وحدت، شورای ائتلاف و جبهه پایداری لیست 
جداگانه ای از خود منتشر کنند اما  با وجود اختلاف سلیقه ها، در انتخابات ریاست 
جمهوری وحدت حول محور آقای رئیسی شکل گرفت. این موضوع نشان داد که 
با وجود اختلاف نظر و سلیقه می شود وحدت ایجاد کرد. وی در پایان گفت:  همه 
تلاش، امیدواری و انتظار ما این است که به سمت وحدت حداکثری برویم البته 
قرار نیست کسی از مواضع و ایدئولوژی خودش کوتاه بیاید، وحدت ما ایدئولوژی 
نیست. احزاب مختلف اصولگرا می خواهند در موضوعات خاصی مثل انتخابات 
مجلس یا ریاســت جمهوری به وحدت حداکثری برســند. تلاش این است که 
وحدت ۱۰۰ درصدی شود، اما اگر نشد امیدواریم این مسیر به خوبی پیش برود. 

قائم مقام جامعه اسلامی مهندسین مطرح کرد:

رایزنی باهنر با بزرگان اصولگرا برای 
ایجاد وحدت در انتخابات ۱۴۰۲ 

سرویس سیاسی- نماینده مردم بهشهر در مجلس به بیان توضیحاتی درباره 
ساخت و سازهای ارگانی های دولتی در سواحل پرداخت. 

غلامرضا شــریعتی اندراتی نماینده مردم بهشــهر در مجلس درباره ساحل 
خواری ها در ســواحل شمالی کشور گفت: ساحل خواری پدیده ای است که در 
چندین دهه گذشته خیلی افزایش یافته است. به گفته شریعتی آزاد سازی سواحل از 
زمان ریاست جمهوری احمدی نژاد شروع شده و در دولت اول  احمدی نژاد بخش 
زیادی از ساحل آزادسازی شد. نماینده مردم بهشهر در مجلس می گوید بخش های 
آزاد شده سواحل آن بخش هایی بود که در اختیار بخش خصوصی بود و بخش هایی 
از سواحل که همچنان تصرف شده باقی مانده مربوط به ارگان های دولتی وابسته به 
دولت و نظام است.  رئیس جمهور نیز در سفر به گیلان به همه دستگاه های اجرایی 

دستور داده تا از تصرف غیرقانونی سواحل تا مرز قانونی عقب نشینی کنند.
این نماینده مجلس یازدهم اعلام کرد در جلسه  نمایندگان فراکسیون شمال 
کشور با رئیس جمهور بر مبارزه با ساحل خواری تاکید شد و رئیسی هم بر لزوم 

برخورد قانونی با آن ها تاکید کرد و گفته حریم ۶۰ متری ساحل باید آزاد شود.

 نماینده مجلس شورای اسلامی:

بیشتر تصرفات سواحل مربوط به 
دستگاه های دولتی است

تولیــد و رفع موانع تولید کشــور را نجات می دهد بنابراین این مســئله مهم باید مورد 
توجــه قــرار گیرد، ضمن اینکه رفــع موانع تولید و فعال کردن کارخانــه های موجود از 
اولویت ما در گیلان اســت، کارگروهی در اســتان برای رفع این مشکل باید تشکیل شود.

 

سرویس سیاســی-  یک  فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفت: زبــان اصلاح طلبان باید 
در ســه ســاحت تغییر کند؛ در ساحت اول با 
درد و رنج مردم هماهنگ شــود، در ســاحت 
دوم نقدهای هشــداردهنده جدی به دستگاه 
هیئت حاکمه ارائه بدهد و در ســاحت سوم از 
ادبیات ناامیدانه که باعث سرخوردگی جامعه 
می شــود، فاصله بگیرد. مرتضی مبلغ ، درباره 
آینده اصلاح طلبــی و اصلاح طلبان گفت: در 
آینــده اصلاح طلبی، جامعه ایــران با توجه به 
تجارب تاریخی گران بهایــی که به تدریج به 
دست آورده، به این نتیجه رسیده است که هیچ 
راهی موثرتر، کم هزینه تر و بهتر از اصلاح طلبی 
نیســت.  به خاطر همین وقتی مردم همواره با 
اوج مشــکلات مواجه می شــدند، به ویژه در 
دهه های گذشته، رفتارهایشان به گونه ای است 
که با همین روش های اصلاح طلبانه می توانند 
برای خودشــان افق گشایی کرده و شرایطی را 
به وجود بیاورند که دستگاه های هیئت حاکمه 
متقاعد شده تا تن به بسیاری از تغییرات دهند. 
فکر می کنم جامعه ایران این روش اصلاح طلبی 

را همچنان ادامه خواهد داد. 
این فعال سیاسی افزود:  آینده اصلاح  طلبان 
به عوامل مختلفی بستگی دارد. که یک عامل آن 
به تحولات جامعه برمی گــردد. چون جامعه 
ایرانی، بسیار پویا و پرتحول است و مستمرا و 
به تدریج برای خود افق گشایی می کند، تبعا هر 
تحول مثبت و سازنده ای که رخ دهد بسترهایی 
را برای اصلاح طلبان فراهم می کند که آن ها هم 

می توانند کنشگری مؤثرتری داشته باشند. 
مبلغ گفت: یکــی از عوامل هم می تواند 
به خود دستگاه های حاکمیتی برگردد. با توجه 
به مشــکلات و معضلات مختلف ایجاد شده 
که عمدتا به دلیل رویکردها و سیاســت های 
نادرســت و ناکارآمدی های مزمن در شــیوه 
حکومت داری و مدیریت جامعه بوده است، به 
تدریج مسئولان هم متوجه و متقاعد می شوند 
کــه بیــش از این نمی توان این سیاســت ها و 

رویکردها را ادامه داد و باید تجدید نظر جدی 
و فوری کرد. اگر چنین اتفاقی رخ دهد، طبیعتا 
شاهد گشایش های سیاسی، اجتماعی، فرهنگی 
و اقتصادی در جامعه خواهیم بود که متناسب 
با آن، اصلاح طلبان هم بسترهای مناسب تری 
بــرای فعالیت پیدا می کنند. مهمترین عامل، به 
نقش کنش گرایی و فعالانه خود اصلاح طلبان 
بر می گــردد که بتوانند، تحلیــل جامع و واقع 
بینانه ای در عرصه های مختلف از شرایط کشور 
به دســت دهند و بتوانند متناسب با آن تحلیل ، 
گفتمان مناســبی را ترسیم کنند و به ترویج آن 
گفتمان در جامعه بپردازند و در ادامه آن بتوانند 
ریشه های مشکلات را برای جامعه به طور دقیق 
و واقع بینانه در ســطح وسیع تبیین کرده و راه 
حل های اثربخش و موثر را به جامعه و حاکمیت 
ارائه دهند تا همه بیش از پیش متوجه شــوند، 
اصلاح طلبان علاوه بر شعارهایی که می دهند، 
در عمــل هم راه حل های دقیق، عالمانه و واقع 
بینانه ای دارند. وی در ادامه تصریح کرد: لازمه 
این کار علاوه بر بررسی های دقیق و کارشناسانه 
از وضعیت تحولات و شرایط کشور، ایجاد هم 
افزایی درونی خودشان است. اصلاح طلبان باید 
ســعی کنند با ایجاد هم افزایی در تحلیل ها، در 
ریشه یابی مشکلات و ارائه راه حل ها، به جای 
اینکه اختلاف های درونی خودشــان را تبدیل 
بــه پیام های متعارض در جامعه کنند، پیام های 
هم افزا، وحدت بخش  و امیدبخشی به جامعه 
ارسال کنند. مرتضی مبلغ درباره لزوم تغییر زبان 
اصلاح طلبان گفــت: تغییر زبان اصلاح طلبان 
باید در ســه ساحت اتفاق بیفتد. یک، باید زبان 
اصلاح طلبان با درد، رنج، مســائل و مشکلات 
مردم هماهنگ و همدل باشــد. این نکته بسیار 
مهم اســت. زبانی را دنبال کنند که همدلانه با 
مســائل و مشکلات و نیازهای اقشار مختلف 
جامعه باشد . وی افزود: ساحت دوم هم مربوط 
به نقدهای دلســوزانه و بسیار هشدار دهنده به 
نحو خیلی جدی تر و صریح تر به دستگاه های 
هیئت حاکمه اســت. یعنی دستگاه های هیئت 
حاکمه را هرچه بیشــتر نسبت به سیاست های 
غلــط و مخاطره آمیــزی که باعــث پیدایش 
چالش ها و مشــکلات بــزرگ برای جامعه و 
مردم شده اســت، متوجه کرده و آنان را به هر 
نحو متقاعد کنند که تغییر ســریع و سازنده در 
رویکردها و سیاست ها، هم به نفع خودشان و 
هم به نفع جامعه است. یعنی نقدها باید به شکلی 
باشــد که باعث تجدیدنظر جدی و اساسی در 

رویکردها و سیاست ها شود تا شرایط مساعدتر 
و مناسب تری در جامعه فراهم کند. 

مبلغ عنوان کرد:  ساحت سوم، مربوط به 
فاصله گرفتن از ادبیات و گفتمان هایی است که 
به ناامیدی و ســرخوردگی بیشتر جامعه منجر 
می شــود. امید، اکسیر گشایش و برون رفت از 
مسائل و مشکلات و ناامیدی هم ورود به سیاه 
چاله های خطرناک  اســت. یکی از جنبه های 
مهمی کــه اصلاح طلبان باید ادبیــات و زبان 
خودشان را تغییر دهند این است که در شرایطی 
که از یک سو برخی رفتار و رویکردهای دستگاه 
های مختلف موجب ســرخردگی و نامیدی 
روزافزون شــده و می شــود و از سوی دیگر 
عملیات روانی گسترده و سیستماتیک دشمنان 
کشور و مردم مستمرا القای یأس و ناامیدی در 
جامعه می کند، گفتارها و گفتمان های امیدبخش 
و واقع بینانه به جامعه ارسال و آن را ترویج کنند. 
همچنین در عین اینکه متوجه مشکلات بوده و 
به دنبال حل مشــکلات هستند، به جای اینکه  
ناامیدی و ســرخوردگی در جامعه تشــدید 
شــود ، مردم را امیــدوار و امیدوارتر کنند.  این 
فعال سیاسی اصلاح طلب درباره از دست رفتن 
سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان و راهکارهای 
برگرداندن این سرمایه اجتماعی گفت: به طور 
کلی، از دست رفتن سرمایه اجتماعی برای همه 
از جمله اصلاح طلبان، به ویژه برای حاکمیت 
اتفاق افتاده است. مهم ترین دلیل آن همانطور 
که گفته شد، مشکلات حاد از جمله وضعیت 
معیشــت، اقتصاد و کســب و کار است که در 
جامعــه به وجود آمده و باعث شــده تا جامعه 
به کارایی و توانایی حاکمان  بی اعتماد شــده و 
خیلی از حرف ها و برنامه های آنان را باور نکنند.   
وی افزود: مثلا در همین انتخابات گذشته، نوع 
برخوردی که دســتگاه های ذیربط از خودشان 
نشان دادند خســارت بار بود و آثار نامطلوبی 
به جای گذاشــت. مردم احساس کردند حتی 
این روزنه حداقلی باقیمانده برای رأیشــان که 
می تواند منجر به برخی گشــایش ها   شود، آن 
را هم بســته و بی خاصیــت می کنند. این ها و 
بســیاری از رفتارها و گفتارهای مشابه، منجر 
به ســرخوردگی بیشتر شــده و هر چه بیشتر 
ســرمایه اجتماعی را کاهش داده است.  برای 
برون رفت از این وضعیت و به ویژه بازســازی 
ســرمایه اجتماعی اصلاح طلبان، راه حل های 
نسبتا مشخصی وجود دارد. هر موقع مشکلات 
معیشــتی، مادی و اقتصادی مردم افزایش پیدا 

کرد، به همان نسبت هم سپهر سیاسی بسته تر 
و ســطح سیاست و سیاست ورزی کاهش پیدا 
می کنــد. یعنی وقتی مردم دائم دغدغه نان، آب 
و کار داشــته باشــند اصلا فرصت و  زمینه ای 
پیــدا نمی کنند تا بخواهند در ســطوح بالاتر 
سیاست ورزی کنند.  وی  افزود: سیاست ورزی 
اصلاح طلبانه سیاســتی اســت  کــه حتما در 
ساحت پویایی سیاسی رخ می دهد. وقتی سطح 
سیاست قابل قبول باشد می شود انتظار سیاست 
اصلاح طلبانانه موثر و مطلوب داشت.  بنابراین 
هیچ چاره ای جز اینکه تلاش شود تا از این شرایط 
حاد اقتصادی عبور کرد، نیست. عامل اصلی که 
می توانــد این کار را انجام دهد، خود حاکمیت 
اســت. چون همه چیز در دست اوست که باید 
تعاملات سازنده را رقم بزند. صلاح طلبان برای 
بازسازی ســرمایه اجتماعی خود اولین گامی 
که باید خیلی جدی تر از گذشــته بردارند، این 
است که با حضور جدی تر و فعال تر در بدنه و 
لایه های اجتماعی به طور مستقیم و انضمامی با 
مشکلات و نیازهای اقشار مختلف جامعه آشنا 
شده و به آنها توجه اختصاصی کنند. بویژه آنکه 
امروز علاوه بر مشکلات اقتصادی و سیاسی، 
مشــکلات و موضوعات گسترده اجتماعی و 
فرهنگی هم حادث شــده است که باید به آنها 
هم توجــه همتراز کرد. گرچه ریشــه اصلی 
همه مشــکلات ما سیاسی است. اما مشکلات 
مختلف دیگری در عرصه های اجتماعی، محیط 
زیست، فرهنگی، علمی، اقتصادی و امثال اینها 
داریــم که باید به آنها توجــه ویژه کرد، در این 
زمینه باید روش ها و بررسی های علمی را دنبال 
و مشکلات را ریشــه یابی کرد و برای عوامل 
مختلفی که منجر به پیدایش این مشکلات ویژه 
شده، راه حل مؤثر و عملی ترسیم کرد. وی ادامه 
داد: اصلاح طلبان باید حضور جدی و موثرتری 
در جامعه  داشــته باشــند و پیگیر مطالبات و 
مشــکلات مردم باشند، صدای اقشار ضعیف 
و بی صدا باشــند و در راســتای کاهش دردها 
و رنج های مردم، صدایشــان را به دستگاه های 
حاکمیتی برسانند. مرتضی مبلغ درباره اختلاف 
نظر برخی احزاب اصلاح طلب درباره شرکت 
کردن یا نکردن در انتخابات و اینکه چه زمانی 
می تواننــد به یک رای واحد برســند، گفت: 
اختلاف نظر اصلاح طلبان از انتخابات مجلس 
یازدهم شــکل گرفت و در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ به طور جدی مطرح شــد. هر 
دو جریان هم اســتدلال های خاص خودشان 

را دارند و یک عده معتقد هســتند که حتی در 
صورت نداشتن هیچ کاندیدایی در انتخابات، 
باید به هر قیمت و هر شکلی در آن شرکت کنیم 
و تصورشان این است که ما باید صندوق رای را 
حفظ کرده و از دست ندهیم. نظر جریان مقابل 
این اســت که انتخابات زمانی معنا دارد که یک 
حداقلی از رقابت ولو بسیار اندک، وجود داشته 
باشد.  وقتی برای یک جریان سیاسی هیچ نامزد 
حداقلی هم باقی نگذارند، دیگر رقابتی برایش 
باقی نمی ماند که بخواهد در آن شــرکت کند. 
بنابراین انتخابات بی معنی شده و موضوعیتی 
نــدارد. البته از نگاه  آن ها این تصمیم به معنای 
تحریم انتخابات نیســت بلکه وقتی لیســت 
یــا نامزدی برای معرفی وجود ندارد، لیســت 
نمی دهند و رقابت نمی کنند. این اختلاف در دو 
انتخابات گذشته وجود داشت و راه حلی که در 
نظر گرفته شد این بود که احزابی که فکر می کنند 
نامزد حداقلی دارند و به هر شکلی می خواهند 
در انتخابات شرکت کنند، صرفا با نام خودشان، 
نه اصلاح طلبان شــرکت کنند و احزابی هم که 
نامزدی برای معرفی ندارند، در رقابت شرکت 
نکنند و نامزدی معرفی نکنند. البته بحث جدی 
بین اصلاح طلبان وجــود دارد تا در این مورد 
به جمع بندی روشنی برسند.متاسفانه نظارت 
استصوابی یک نوع انســداد جدی در رقابت 
انتخابات که زیر بنا و زیرســاخت نظام است، 
ایجاد کرده و آن را در جامعه القا می کنند. عملی 
که شورای نگهبان از خودش در انتخابات ۱۴۰۰ 
نشــان داد یک صحنه ناپسند در جامعه ترسیم 
کــرد و همه از بزرگ و کوچک، اصلاح طلب، 
اصولگرا، تندرو و کندرو متوجه این مشــکل 
شدند.  وی افزود: این موارد باعث سرخوردگی 
جدی در جامعه می شود.  مردمی که انقلاب کرده 
و پای آن هزینه دادند، احساس می کنند، آزادی 
و دموکراسی که اساسی ترین دستاوردشان بوده 
تا اینکه خودشان مقدرات را در دست بگیرند، 
در معرض تهدید واقع می شــود. مبلغ درپایان 
گفت:  امیدواریم با تحولات ســازنده ای که در 
خود جامعه رخ می دهد حاکمیت هرچه زودتر 
متقاعد شود که این روش های فعلی قابل تداوم 
نیست و در روش ها و سیاست های خود تجدید 
نظر کند تا گشایش هایی برای عموم مردم رخ 
دهد و این سیاست گریزی نیز حل شود.  اصلاح 
طلبان نیز باید تلاش های مردمی و ملی خود را 
بکنند تا این معضل حل شده و اتفاقات مثبت و 

سازنده در جامعه رخ دهد.
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